

TALSMANDENS GRUPPE
SPRECHERGRUPPE
SPOKESMAN'S GROUP
GROUPE DU PORTE-PAROLE
GRUPPO DEL PORTAVOC
BUREAU VAN DE WOC

**PRESSE-MEDDELELSE
MITTEILUNG AN DIE PRESSE
RESS-RELEASE**

**INFORMATION A LA PRESSE
INFORMAZIONE ALLA STAMPA
MEDEDELING AAN DE PERS**

Brussels, 5 June 1975

SUMMARY OF A SPEECH BY MR P.J. LARDINOIS, MEMBER OF THE
COMMISSION OF THE EUROPEAN COMMUNITIES, AT THE CONGRESS
OF THE NATIONAL CENTRE FOR YOUNG FARMERS, AT CAEN ON
4 JUNE 1975

In the Common Agricultural Policy stability takes precedence over speculation. It was with this central theme that Mr Lardinois, at the Congress of Young Farmers, answered criticisms levelled at the agricultural policy and in particular at the management of markets, stressing the challenges for the Common Agricultural Policy constituted by the great instability of our era in nearly all spheres (monetary problems, problems of inflation, energy, expansion, world markets, etc.). Mr Lardinois underlined the stabilizing role played by this policy.

Monetary problems

In Mr Lardinois's view these problems could have meant the end of the Common Agricultural Policy (CAP). In spite of them it had been possible to consolidate agricultural policy, largely to neutralize the direct effects of changes in parities, to maintain the common price system despite varying rates of inflation, to protect the free circulation of goods by avoiding, amongst other things, the partitioning of the Italian market and to reduce the drawbacks of monetary compensatory amounts. Mr Lardinois expressed satisfaction with the impending return of France to the "monetary snake", pointing out that already monetary compensatory amounts were no longer applied in French agricultural trade.

Stability for producers, but also for consumers

As far as the general economic climate was concerned the CAP had provided a certain stabilization said Mr Lardinois. For producers, by guaranteeing them minimum prices; for consumers by guaranteeing them supplies at stable prices, even in an era in which world markets were experiencing shortage.

He stressed the need for solidarity between producers and consumers by pointing out that there can be no solidarity in abundance without the same solidarity in times of shortage. According to the speaker, the benefits which consumers have been able to derive in recent years from the functioning of the CAP have strengthened this policy: "I very much doubt whether without this improved 'image' of the CAP we would have been able to maintain the principles of our policy vis-à-vis a large section of fellow citizens."

Mr Lardinois assured producers of his support in their rejection of a limited EAGGF budget: "Agriculture, with its many intangible factors, cannot work with a restricted budget. If such a ceiling were to be introduced, I would be the first to leave." However, he took exception to the criticism that producers had not benefited enough from increased prices on world markets. The discouragement of enormous exports of cereals had not only been to the advantage of consumers, but also to that of agriculture itself, since two thirds of the cereals had been bought by stock breeders.

Institutional problems: responsibility of producers

Mr Lardinois announced that he was in favour of an improved collaboration of farmers in the management of markets in sectors such as eggs and poultry. However, he rejected demands for a thorough-going amendment of the institutional context. The division of responsibilities between Council and Commission and the management committee procedures worked well and any amendment would risk "sawing off the branch on which we are sitting".

Quality production

Still with regard to the management of markets, Mr Lardinois stressed the need to guide production much more towards quality. In the wine sector there was now a general readiness to accept proposals on these lines which the Commission would forward before the end of June. At the same time similar proposals would be made for wheat and colza.

Relations between the Community and the United States

Turning to the upheaval on world markets the speaker stressed relations with the United States, on which the Community is and will remain extremely dependent for its supplies of fodder grain. The soya crisis of 1973 taught us that we must pursue a policy of greater independence and demand better guarantees from our traditional suppliers. Unless there were firmer delivery commitments, the Commission would have to diversify its sources of supply. He added that the problems which the Community had had in exporting cheese to the United States had not helped to create a new climate of confidence.

Mediterranean dossier

Mr Lardinois said that he was optimistic about reaching an agreement at the Agricultural Council of 23 and 24 June on the Mediterranean file. This agreement might include a series of concessions covering at least 70 % of agricultural exports from the Mediterranean countries in question and Mr Lardinois felt that this was the maximum that the Community could offer. He said that he was in favour of adequate protection of Community producers, for example, by means of an effective application of reference prices.

Structural policy

Mr Lardinois reminded the meeting of the hesitant beginning of structural policy, which was an essential extension of market and price policies, and insisted on the need for a close link between structural policy, regional policy and social policy. This was especially necessary for mountain and hill farming, and farming in less favoured areas. Special aid would have to be given, as the Commission proposed, to young farmers, because of the particular burdens which they had to bear.

TALSMANDENS GRUPPE
S P R E C H E R G R U P P E
S P O K E S M A N ' S G R O U P
G R O U P E D U
G R U P P O D E
B U R E A U V A N D E

**PRESSE-MEDELSE
MITTEILUNG AN DIE PRESSE
PRESS-RELEASE**

**INFORMATION A LA PRESSE
INFORMAZIONE ALLA STAMPA
MEDEDELING AAN DE PERS**

Bruxelles, le 5 juin 1975

Résumé d'un discours de M. P.J. LARDINOIS, membre de la
Commission des Communautés européennes, à l'occasion du
Congrès du Centre national des Jeunes Agriculteurs, Caen,
le 4 juin 1975

Dans la politique agricole communautaire, la stabilité prend le pas sur la spéculation. C'est par ce thème central que M. Lardinois, devant le Congrès des Jeunes agriculteurs, a répondu aux critiques faites à l'égard de la politique agricole et notamment, à l'égard de la gestion des marchés. Relevant les défis pour la politique agricole commune que constituent les grandes instabilités de notre époque dans presque tous les domaines (problèmes monétaires, problèmes d'inflation, d'énergie, de l'élargissement, des marchés mondiaux, etc.), M. Lardinois a insisté sur le rôle stabilisateur de cette politique.

Problèmes monétaires

Selon M. Lardinois, ces problèmes auraient pu signifier la fin de la politique agricole commune (PAC). Mais malgré eux, la politique agricole a pu être consolidée, les incidences directes des ajustements des parités ont pu être largement neutralisées, le système des prix communs a été maintenu malgré des taux d'inflation divergents, la libre circulation des marchandises a été sauvegardée en évitant entre autres le cloisonnement du marché italien, les inconvénients des montants compensatoires monétaires ont été réduits. M. Lardinois s'est félicité du retour prochain de la France dans le "serpent monétaire", en rappelant que déjà, les montants compensatoires monétaires ne sont plus appliqués dans les échanges agricoles français.

Stabilité pour les producteurs, mais également pour les consommateurs

Quant au climat économique général, la PAC a contribué à une stabilisation certaine, a dit M. Lardinois. Pour les producteurs, en leur garantissant des prix minima; pour les consommateurs, en leur garantissant l'approvisionnement à des prix stables, même à une époque où les marchés mondiaux étaient caractérisés par la pénurie.

Il a mis en relief la nécessité de solidarité entre producteurs et consommateurs, en notant qu'il ne peut pas y avoir une solidarité dans l'abondance sans cette même solidarité dans la pénurie. Selon l'orateur, les bénéfices que les consommateurs ont pu retirer ces dernières années du fonctionnement de la PAC ont renforcé cette politique: "Je doute fort que sans cette "image" améliorée de la PAC, nous eussions pu maintenir les principes de notre politique vis-à-vis d'un grand groupe de nos concitoyens".

./.

Quant aux producteurs, M. Lardinois les a assurés de son appui dans le refus d'un budget plafonné du FEOGA : "L'agriculture avec ses multiples impondérables, ne peut pas travailler avec un budget plafonné. Si un tel plafonnement devait être instauré, je serais le premier à m'en aller". Toutefois, il a récusé la critique disant que les producteurs n'ont pas assez profité des prix élevés sur les marchés mondiaux. Le découragement d'exportations massives de céréales n'a pas seulement été à l'avantage des consommateurs, mais surtout à celui de l'agriculture même, deux tiers des céréales étant achetés par des éleveurs.

Problèmes institutionnels : responsabilité des producteurs

M. Lardinois s'est prononcé en faveur d'une meilleure association des agriculteurs mêmes à la gestion des marchés dans des secteurs comme celui des oeufs et de la volaille. Il a cependant rejeté des revendications concernant une modification profonde du cadre institutionnel. Le partage des responsabilités entre Conseil et Commission ainsi que les procédures du comité de gestion fonctionnent bien et une modification risquerait de "scier la branche sur laquelle on est assis".

Production de qualité

Toujours dans le cadre de la gestion des marchés, M. Lardinois a souligné la nécessité d'orienter la production beaucoup plus en fonction de la qualité. Dans le secteur du vin, les esprits semblent maintenant mûrs pour accepter des propositions dans ce sens, que la Commission soumettra avant la fin du mois de juin. En même temps, des propositions analogues seront faites pour le blé et le colza.

Relations Communauté/États-Unis

Abordant les bouleversements des marchés mondiaux, l'orateur a mis l'accent sur les relations avec les États-Unis dont la Communauté est et restera largement dépendante pour son approvisionnement en céréales fourragères. La crise du soja de 1973 nous a appris que nous devons poursuivre une politique de plus grande indépendance et demander de meilleures assurances à nos fournisseurs traditionnels. Sans des engagements de livraison plus fermes, la Communauté devra diversifier ses sources d'approvisionnement, a dit M. Lardinois. Il a d'ailleurs remarqué que les problèmes que la Communauté a eus dans ses exportations de fromages vers les États-Unis, n'ont pas contribué à créer un nouveau climat de confiance.

Dossier méditerranéen

M. Lardinois s'est déclaré optimiste quant aux possibilités d'arriver à un accord, au Conseil agricole des 23 et 24 juin, sur le dossier méditerranéen. Cet accord pourra comporter un ensemble de concessions portant sur au moins 70 % des exportations agricoles des pays méditerranéens concernés, et M. Lardinois a estimé que ceci constitue le maximum que la Communauté pourra offrir. Il s'est prononcé pour une protection adéquate des producteurs de la Communauté, par exemple par une application effective des prix de référence.

Politique de structures

Rappelant les débuts hésitants de la politique structurelle, complément indispensable de la politique des marchés et des prix, M. Lardinois a insisté sur la nécessité d'un lien étroit entre politique de structures, politique régionale et politique sociale. Cette combinaison s'impose surtout pour l'agriculture de montagne et des zones défavorisées. Des aides particulières devront être données, comme l'a proposé la Commission, aux jeunes agriculteurs, compte tenu des charges particulières auxquelles ils doivent faire face.